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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL DEL POBLE GITANO 

DE BARCELONA 
17 de desembre  de 2014 

a les 17,30 h. Sala Lluis Companys 

Acta resum d’acords i intervencions 
 

ASSISTENTS: Sr. Pedro Casermeiro Cortés, Associació joves estudiants de Bon 

Pastor Rromae Siklovne; Sr. Manuel Cortés, Fundació Pere Closa;  Sr. Juan 

Fajardo Jiménez,  Associació Gitana de Bon Pastor; Sr. Manuel Giménez Pubill 

Associació Cultural Cristiana La Cera; Sr. Miquel Angel Gómez Associació Gitana 

de Joventut, Igualtat, i Progrés; Sra. Emilia Pallás Zenke Responsable 

Participació Social, Ajuntament de Barcelona; Ima. Sra. Francisca Perona Cortés 

Associació Veus Gitanes; Sr. Josep Ma. Queralt i Capdevila Director de Drets 

Civils; Sr. Juan Rosendo Fernández; Associació Cultural Cristiana Bon Pastor; 

Sra. Maria del Carmen Rubia Jiménez; Associació Intercultural Nakeramos; Sr. 

Pere Sala Medico, Secretari del Consell; Sr. Francisco Manuel Santiago Maya 

Instituto Romanó de Servicios Sociales y Culturales; Sra. Silvia Rodriguez 

Instituto Romanó de Servicios Sociales y Culturales; Sr. Johnny Tarradellas, 

Tots els colors; Sr. Juan Valentí Garcia,  Associació Cultural Cristiana Plaça 

Espanya;  Ima. Sra. Francina Vila i Valls, Presidenta; Sra. Enriqueta Valentí, 

Associació Dona Catalana Gitana;  

DELEGACIONS:  Sra. Ana Contreras Fernández, Asociación Gitana de Mujeres 

Drom Kotar Mestipen delega en Sra. Loredana Craciun  

EXCUSES: Im. Sr. Raimond Blasi i Navarro Vicepresident del Consell; Ima. Sra. 

Núria Carmona Grup Mpal. del PSC ;  Sra. Juana Fernández Cortés; 

Vicepresidenta Associativa; Sr. Manuel Giménez Baptista, Associació Esportiva 

Gitana d'Hostafrancs; Im. Sr. Joan Laporta i Estruch, Grup Mpal. Unitat per 

Barcelona; Ima. Sra. Glòria Martin Vives,  Grup Mpal. PP; Sr. Juan de Dios 

Ramirez Heredia, Unió Romaní; 

CONVIDATS:  Sebastià Jodar, Consultor; Ricard Valentí, Ass. Joves gitanos de 

Gràcia; Joan Batista; Ass. Joves gitanos de Gràcia 
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Comença la sessió amb la salutació de la regidora que informa que caldrà fer 

un recordatori pel l’oncle Paco de la Cera i la Sra. Carme Garriga que ens han 

deixat. Es farà un minut de silenci i l’oncle Manuel Giménez ens parlarà de 

l’oncle Paco de la Cera i el Sr. Josep Ma. Queralt ens parlarà de la Sra. Carme 

Garriga. 

El Sr. Manuel Giménez diu que li han delegat que faci aquest recordatori perquè 

eren companys i es coneixien molt. Diu que era un home gitano i sabia ser 

gitano. Va fundar l’associació al C/ La Cera, va lluitar i va fer moltes coses pel 

barri i tothom li està molt agraït. Dóna les gràcies al Paco per la seva feina i per 

l’exemple donat als joves i per ser qui era. Era molt perseverant. Es fa un minut 

de silenci i es finalitza amb un fort aplaudiment. 

El Sr. Josep Ma. Queralt creu que molts d’aquí presents coneixien molt bé la 

Sra. Carme Garriga. Ella fins pocs dies abans de morir va estar treballant per 

l’Estratègia del Poble Gitano i ha deixat un escrit que s’inclourà en el text final 

com a preàmbul. Ell l’ha va conèixer any 1998 en un pla del Barri de Bon Pastor 

amb la reforma de les cases barates. També va col·laborar per fundar 

l’Associació Gitana de Bon Pastor. A continuació llegeix part d’un discurs que 

ella va fer en rebre el premi 2012 de la Fundación Instituto de Cultura Gitana. 

Al finalitzar tothom aplaudeix . 

A continuació el Sr. Pere Sala llegeix la relació d’excuses i delegacions i a 

continuació es procedeix a aprovar l’acta de la sessió anterior sense cap 

esmena. 

La Ima. Sra. Francina Vila informa que l’Associació de Joves Gitanos de Gràcia 

ha sol·licitat formar part del Consell i ja que compleixen els requisits de la 

normativa se’ls  convida a presentar-se i que el Consell decideixi si poden ser o 

no membres del Consell.  

El Sr. Ricard Valentí quines són les activitats de l’associació i els seus 

antecedents. La majoria de membres del Consell ja els coneixen. Creuen que en 

aquest moment la seva associació pot formar part del Consell. Informa que la 

seva activitat esta més centrada en les coses relacionades amb els joves. 

La Ima. Sra. Francina Vila, tenint en compte que ningú hi esta en contra dona 

la benvinguda a aquesta nova entitat del barri de Gràcia. A aquest barri hi ha 
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un nucli important de gent del poble gitano i creu que és una bona noticia que 

hi ha hagi gent jove amb ganes de treballar i fer activitats després d’estar un 

temps sense representants de Gràcia en aquest Consell. Els felicita per donar el 

pas i els desitja molta sort. 

A continuació, aprofitant que s’està acabant l’any s’havia pensat en fer una 

mica de memòria de l’activitat de tot el que s’ha estat fent. La Ima. Sra. 

Francina Vila informa del diferent caràcter de les activitats que s’han fet.  

En el marc de la promoció del reconeixement del poble gitano cal destacar: 

27 de gener – Dia en memòria de les víctimes de l’Holocaust. La Sra. Gal·la 
Cortadellas informa que ja s’estan programant reunions per preparar l’edició de 
2015 i es triarà una persona per l’encesa d’espelmes. La data serà el mateix 27 
de gener. Més endavant es concretaran els horaris i s’enviaran les invitacions.  
 
8 d’abril – Dia Internacional del Poble Gitano. La Ima. Sra. Francina Vila informa 
que el Consell grups de treball que treballen per fer conèixer i donar visibilitat al 
poble gitano a la resta de ciutadans. En aquest cas la celebració central es va 
fer a les fons de Montjuïc i també es va posar uns punts d’informació als barris 
que era una manera de fer saber a tota la ciutat que hi havia aquesta 
commemoració. També és una manera de promoure que les persones gitanes 
es facin seu aquest dia. També s’ha fet difusió a algunes escoles. Ara tenim el 
repte que el proper 8 d’abril segueixi en la línia del que s’ha estat fent i 
treballant fins ara.  
 
Destaca que l’Ajuntament de Barcelona va signar una declaració institucional en 
el marc del Consell Plenari on totes les forces polítiques van aprovar un 
document en el qual es reconeixia el genocidi gitano durant l’holocaust. També 
es feia un reconeixement al dia 8 d’abril com a dia internacional del poble 
gitano i l’Ajuntament com a institució  prenia el compromís de treballar per 
promoure la igualtat d’oportunitats de les persones gitanes. Destaca que hi va 
haver persones del Consell del Poble Gitano que van poder assistir a la sessió i 
van poder tenir una breu trobada amb l’alcalde. 
Entre el 25 de juliol i el 2 d’agost, Dia de Commemoració i Reconeixement del 
genocidi del Poble Gitano durant la Segona Guerra Mundial, un grup de joves i 
persones grans del Consell van participar en unes jornades a Cracòvia en el 
marc d’anar recuperant la memòria de les víctimes de l’holocaust i participar en 
trobades internacionals. En el procés de donar difusió a aquest fets es fa 
realitzar una performance a Sant Felip Neri el 18 de juliol Na Bistar “Mira i no 
oblidis” recreant els fets de l’holocaust. Tota aquesta qüestió es reforça molt 
com un eix de treball del Consell. 
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Segueix explicant que el 5 de novembre es va celebrar el  Dia Internacional de 
la Llengua Romaní que era la primera vegada que es feia. S’espera que amb el 
temps es vagi consolidant i hi hagi més participació. S’ha de reivindicar que hi 
ha una llengua pròpia que s’ha perdut en alguns indrets però es pot recuperar. 
Hi ha la voluntat de moltes persones de que torni a ser una llengua viva.  
 

 

A continuació la Sra. Emília Pallàs informa dels elements de comunicació del 
Consell. En relació al web que es va presentar es continua actualitzant i 
intentant que  incloure totes les novetats i que quedi constància de totes les 
actuacions del Consell. Pel que fa al carnet identificador que s’ha estat 
preparant, la previsió era poder tenir-lo avui però moltes persones no han 
entregat la fotografia. Es prega que el més aviat possible porteu la fotografia.  
Es mostra el model de com quedarà el carnet. 
 
A continuació el Sr. Josep Ma. Queralt informa de la convocatòria anual de 
subvencions municipals de suport a les entitats i les específiques de llocs de 
culte. Aquest any 2015 hi va haver la convocatòria nova per reforma i 
manteniment dels llocs de culte. La convocatòria de subvencions pel 2015 s’ha 
avançat per tal de poder disposar de les ajudes dins del primer trimestre de 
2015. Demà finalitza el termini per presentar les sol·licituds. Hi ha possibilitats 
de poder-ho presentar a diferents àmbits. Ja s’anirà informant de com va anant 
el procés.  
 
A continuació la Ima. Sra. Francina Vila informa que avui es presentarà un 
resum del procés seguit en l’elaboració de  l’Estratègia Local amb el Poble 
Gitano. Aquest procés ha estat una demanda de les entitats a començament del 
mandat i que l’Ajuntament ha volgut liderar per donar resposta a algunes de les 
necessitats que tenien els ciutadans i ciutadanes del poble gitano de Barcelona. 
S’ha volgut que fos una feina compartida amb les entitats. Avui ens 
acompanyen els sociòlegs Sr. Sebastià Jodar  i Elena Rovira, que ens explicaran 
en quin moment ens trobem del procés.  
 
El Sr. Josep Ma. Queralt informa de com ha anat el procés de treball amb les 
entitats del Consell i que encara quedarà pendent una sessió el proper 15 de 
gener al C/ València, 344 per  concretar els objectius.  
 
A continuació el Sr. Sebastià Jodar passa a explicar com estan els treballs 
relacionats amb l’Estratègia del Poble Gitano i tota la feina que s’ha fet fins ara.  
 
Es fa la presentació amb un power point que es pot posar a disposició dels 
assistents. Fa una explicació del concepte d’estratègia, l’estat actual dels 
treballs fets, els eixos, objectius i accions i les tasques pendents. Diu que es 
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molt difícil saber la situació del poble gitano a la ciutat per manca de dades 
actualitzades. De tota manera s’ha de concretar què és el que volem i 
l’estratègia serà tot allò que s’ha de fer per arribar a l’objectiu final.  
 
Un dels reptes que s’han de superar és aconseguir millorar les condicions de 
vida de les persones del poble gitano i minorar les diferencies amb la resta de 
la ciutadania, en els diferents àmbits: educació, ocupació, habitatge i salut, 
etc... També es vol incrementar la visibilitat del poble gitano i la seva cultura, 
fomentant encara més la implicació, la participació activa de les persones 
gitanes, persones expertes  i també del Consell Municipal. Això últim s’ha 
aconseguit amb el procés de participació.  
 
La feina que s’ha fet fins ara han estat  16 sessions de taules tècniques a on 
s’han tractat temes d’educació, ocupació, habitatge, salut i de manera 
transversal gènere i cultura. S’han fet 43 sessions de treball a 13 barris. S’han 
fet sessions  de participació amb el Consell Municipal del Poble Gitano, sessions 
temàtiques amb les entitats i entrevistes per sectors i experts. En la presentació 
es detallen més les entitats i persones participants. 
 
Actualment el treball està força avançat i es centra en quatre eixos estratègics: 
Treballar per la igualtat, generar i promoure oportunitats, apoderar la comunitat 
i les persones gitanes i posar en valor la cultura gitana i tenint sempre en 
compte el tema del gènere. La dóna gitana és un dels elements que estructura 
la família.  
El resultat de tot aquest treball són un objectius definits que són 37 i unes 99 
accions proposades. S’ha d’acabar d’analitzar i revisar el document amb els 
membres del Consell que en principi serà el 15 de gener. Queda alguna 
entrevista i reunió amb la UAB i finalitzar la redacció definitiva del document. 
 
Comenta que hi ha un treball que s’ha de coordinar que és com connectar amb 
el Pla Integral de la Generalitat. 
 
El Sr. Manuel Giménez Pubill agraeix la menció de la subvenció dels centres de 
culte. Esta molt content amb el treball que s’ha fet en relació a l’estratègia però 
vol recordar que s’ha de ser realista i s’ha d’anar a prioritzar les coses més 
bàsiques que pot necessitar una persona, cal tocar de peus a terra en la seva 
opinió. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila  diu que està d’acord i creu que l’Estratègia ho ha 
tingut en compte. De tota manera ja hi ha una sèrie de serveis socials que són 
comuns per tota la ciutadania  i en el cas del poble gitano s’ha de centrar en els 
aspectes que no estan contemplats. Això permet millorar tots els serveis 
assistencials tenint en compte les peculiaritats. La reunió que es proposa pel dia 



 
 
 
Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports 

Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona 

C/ València, 344, 5 planta 
08009 Barcelona 
T. 93 413 26 55 

15 de gener és molt important perquè allà es podrà revisar si les mesures que 
es proposen són o no realistes i si es mantenen, es treuen o se’n afegeixen de 
noves. No ens podem quedar amb la teoria. 
 
El Sr. Sebastià Jodar diu que s’ha intentat ser molt realistes i s’ha tingut en 
compte les competències municipals, de la Generalitat i de l’Estat, a l’hora de 
fer propostes. Si que es pot fer pressió perquè algunes mesures que figuren al 
Pla integral de la Generalitat, per exemple, es compleixin. S’intentarà proposar 
el que és possible i realista.  
 
La Ima. Sra. Vila vol destacar la participació de la Sra. Juana Fernández per tal 
d’aconseguir que la participació fos més plural i propera. 
 
El Sr. Pedro Casermeiro expressa que una cosa és el que està escrit i un altra el 
que es pot fer. S’ha d’intentar fer-ho possible. Per experiència amb el Pla 
Integral el que passa és que és millor no posar un excés de propostes que 
després no es podran realitzar. En l’àmbit local potser serà més concret i 
factible i s’ha d’intentar. En relació a les reunions potser amb una reunió no n’hi 
ha prou perquè a les dues hores ja no es rendeix. En aquest cas s’han de fer 
més reunions si es veu necessari. No s’ha de tenir pressa per acabar-ho.     
Es demana poder disposar de l’esborrany del document abans del dia 15 per 
poder-ho treballar.  
 
El Sr. Josep Ma. Queralt diu que s’ha de fer una petita revisió i tot seguit 
s’enviarà a tothom. Potser es podrà enviar una part i després del 6 de gener  
un document més acabat. 
 
Emilia Pallàs recorda que a la carpeta hi ha dos documents. Un d’ells és el llistat 
d’oficines d’habitatge a la ciutat i l’altra un document que s’ha distribuït per tots 
els domicilis de Barcelona. Hi ha informació de tot un seguit de recursos que hi 
ha a la ciutat que és una mínima informació per conèixer els serveis. S’ha 
pensat que si el Consell vol fer una sessió de treball per ampliar més informació 
es pot fer i poden venir inclús persones que no siguin del Consell. 
 
El Sr. David Cortés diu que és interessant però planteja si una vegada que 
s’acabi l’Estratègia no es podria facilitar una guia. 
 
La Ima. Sra. Francina Vila diu que ja s’havia pensat i s’intentarà fer un 
document menys dens i amb un llenguatge més proper. 
 
El Sr. Juan Valentí, diu que quan s’ha comentat que han anat als barris per 
preparar el document pregunta amb qui es van reunir del barri d’Hostafranchs. 
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El Sr. Josep Ma. Queralt diu que això ho va coordinar Miren Azpiri i amb ells els 
han arribat els informes de les reunions.  
 
La Ima. Sra. Francina Vila diu que de tota manera si en un barri concret es vol 
saber amb qui s’han reunit es pot esbrinar ja que tenim les fitxes. 
 
A continuació es passa el  vídeo Na Bistar “Una nit per no oblidar”  que 
serà més extens. Recull molt bé l’esperit de treball d’aquest consell. Persones 
joves treballant al costat de la gent gran. 
 
L’oncle Manuel Giménez i l’oncle Ricard hi van participar (viatge a Cracòvia) i 
volen ressaltar el tracte de respecte que van rebre sobretot per part del 
hongaresos i van poder constatar que el gitano té coses en comú sigui quina 
sigui la seva procedència.  
 
La Sra. Paqui Perona creu que la llavor que es crea entre els gitanos joves a les 
trobades és molt important. S’ha de tenir en compte que els joves no es mouen 
molt i tenen tendència a creure que la realitat més immediata del seu entorn és 
la única que hi ha. En intercanvis internacionals com el projecte Na Bistar es 
coneixen altres realitats. Es treballa la diversitat gitana a partir de la història , 
del passat. Al seu barri el primer any no hi volia anar ningú i aquest any tots els 
joves hi volien anar. Es treballa amb la família que el viatjar i conèixer no treu 
res de l’essència gitana. S’obren molts camins per poder treballar als barris, és 
molt positiu i enriquidor sobretot de cara a les futures generacions de nens i 
joves.  
 
El Sr. Ricard Valentí dóna les gràcies a Veus Gitanes i a totes les entitats que 
han col·laborat en aquest projecte ja que Nakeramos tos sols no ho podrien 
haver fet.  
 
La Ima. Sra. Francina Vila desitja bones festes a tots i bon any nou.  
 
Sense més es dona per finalitzada la sessió a les 19,30 hores.    


